
Australian Nunphung Cawnpiaknak

Australian rammi cuanhnak

Holh

Mirang holh hi Australia rampi holh a si.

Australia i na um tikah Mirang holh chim ning cawnnak 
cu a biapi bakmi a si.

Australia i minung cheukhat pawl cu holh dang pawl 
an hmang ve.

Aa dangmi holh 200 leng  hman a si:

•	 inn pawl ah
•	 mibu pawl sin ah – pehtlaihnak a ngeimi minung 

phu pawl
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Hihi cu Australia i a ummi minung zatuak 25% dengmang 
cu ramdang ah hrinmi an si.

Aboriginal le Torres Strait Tikulh ummi minung pawl an 
chimmi cu holh phun 20 leng a um fawn.

Hi pawl cu ram chung i a um hmasami holh pawl tiah 
kan auh.



2 3

Australia ram tlatu miphun

Aboriginal le Torres Strait Tikulh ummi minung pawl 
cu Australia ah kum 50,000 hrawng an um cang.

Hi pawl cu ram chung i a um hmasami minung tiah 
kan auh fawn hna.

Vawlei cung i a hlun bik nunphung pawl lakah pakhat 
an ngei.

Aboriginal le Torres Strait Tikulh ummi minung pawl 
cu Australia ramkulh le ramthen kip ah an um.
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Australia i hmun then khat ah, Aboriginal le Torres Strait 
Tikulh ummi minung pawl cu i dannak an ngei:

•	 holh pawl

•	 nunphung lei zumhnak pawl

•	 thlarau lei zumhnak pawl
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Nunphung Tampi Cawhpolhnak Australia

Vawlei cung khua zakip in Australia lei ah an rak i thial hna.

Hi minung pawl cu mipeem tiah kan auh hna.

Australia lei ah kum 1945 thawk in minung nuaih 7.5 leng 
an rak i thial cang.

Hi mipeem pawl chung in 800,000 leng cu ralzam pawl 
an si.

Ralzam pawl cu an caah himnak a um ti lo ruangah an 
semnak ram chuahtak a herhmi minung an si.
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Australia mi hnarcheu hrawng cu:

•	 rili ral ram dang ah hrinmi an si
•	 rili ral ram dang i hrinmi nulepa a ngeimi 

an si

Hi nih hin Australia cu nunphung aa cawh tukmi 
hmun ah a canter.

Australia nih cozah khiahmi rampi biaknak a 
ngei lo.

Naa thimmi biaknak kha zalong tein biaknak 
nawl na ngei.
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Upadi nih a chimmi kha na biaknak nih hna a tlakpi 
a herh.

Hihi ah aa telmi upadi pawl cu:

•	 Australia dihlak caah – ram pumpi  he aa 
pehtlaimi upadi pawl

•	 ramkulh le ramthen he aa pehtlaimi upadi pawl 

Australia mi pawl cu pakhat le pakhat kha an 
sunhsak mi pawl hmangin an i pehtlai.

Sunhsakmi pawl cu Australia mi dihlaknih an zumh  
kha a biapi: 

•	 i ruannak – aho paoh kha aa tluk tein 
chawnhbiak an si i aa tlukmi covo ngeih a si
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•	 zauk phung – ram pi a karhlaan ning ah aho 
paoh i teltum khawh a si

•	 zalonnak

•	 mi vialte upatnak

Mipeem Caah Tuantu Ramkip Huap Phu  

nih Australian Cozah Zatlang Bawmhnak 

Phu ai-awh in a cawnpiak hna


